
 

Úvodní slovo konference Dějiny staveb 2023

Vážení priatelia,  
 

na úvod by som rád poďakoval organizátorom - Klubu Augusta Sedláčka a NTM Praha, 
v spolupráci so Sdružením pro stavebněhistorický průzkum a NPÚ ÚOP v Plzni, predovšetkým však 
„nestorovi“ Petrovi Mikotovi,  jeho kolegovi Janovi Anderlemu a v neposlednej rade Martinovi 
Eblovi s kolektívom za úsilie, ktoré každoročne musia vyvinúť, aby Konferencia Dějiny staveb 
s nedeľnou exkurziou kontinuálne prebiehala. Rovnako ďakujem za vytvorenie skvelých, ba 
nadštandardných  podmienok v historickom areáli plaského kláštora a za možnosť viesť tohtoročnú 
konferenciu, čo je pre mňa veľká česť. Samotná možnosť byť prítomní a aktívne sa zúčastňovať 
prednášok je veľkou výsadou pre všetkých účastníkov. Zároveň je mimoriadne dôležité, že sa máme 
možnosť systematicky z roka na rok (už takmer štvrťstoročie) takýmto spôsobom vzdelávať a byť 
obohacovaný o nové poznatky od kolegov z Čiech ale aj zo Slovenska v odbore stavebných dejín, 
tradične rozdelených do rôznych sekcií od profánnych stavieb po cirkevnú architektúru, vrátane 
torzálnej a archeológie. Sám za seba, ale verím, že aj za kolegov zo Slovenska, ktorí sa už tradične 
zúčastňujú vždy na začiatku jari na „dvoch autách“ konferencie Dějiny staveb, pôvodne konanej na 
zámku v Nečtinách a od roku 2015 v Plasích môžem povedať, že prezentované výsledky pomáhajú 
pri odbornom raste pracovníkov pamiatkového úradu. Ale nie len samotné prezentácie, ale tiež 
diskusie bezprostredne po nich, v panelárnach a hlavne vo večerných hodinách v reštaurácií pomáhajú 
pri výmene množstva odborných informácií, nadviazaní kontaktov a tak budovaní trvalých 
kamarátskych, ba priateľských vzťahov.   

Za posledných 20. rokov, kedy sa pomerne pravidelne zúčastňujem tejto konferencie, ale zvlášť 
v posledných pomerne zložitých rokoch, vnímam pomalé ale plynulé zmeny v obsadení účastníkmi 
a tiež v jej vedení. Postupná výmena generácií je badateľná a veľkým povzbudením je, že už prevláda 
mladá skupina kolegov holdujúcich pamiatkam, ich skúmaniu, poznaniu a ochrane. Rovnako 
príjemným zistením je čoraz častejšia aktívna účasť českých a slovenských študentov pod vedením 
Michaela Rykla z ČVUT Praha – fakulty architektúry. To svedčí o tom, že staršia generácia, ktorá 
naštartovala vzdelávanie formou týchto konferencií a z ktorej už niektorí nie sú bohužiaľ medzi nami, 
ako napr. nezabudnuteľný Prof. Tomáš Durdík, si svoju prácu, často vo svojom voľnom čase, 
vykonala zodpovedne a vychovala nasledovníkov.  

Situácia v odbore ochrany pamiatkového fondu uskutočňovanej Pamiatkovým úradom SR 
a príslušnými krajskými pamiatkovými úradmi na Slovensku je dlhodobo zložitá nedostatkom 
a byrokratickou vyťaženosťou odborných pracovníkov. Alarmujúce je, že v poslednom období sa 
tento odbor dostáva v spoločnosti na okraj záujmu, ako „nepotrebný“. Ale o činnosti pamiatkového 
úradu a tiež externého prostredia, ktoré sa v rozhodujúcej miere podieľa na realizácii pamiatkových 
výskumov Vás poinformuje sám generálny riaditeľ Pamiatkového úradu Slovenskej republiky Ing. 
arch. Pavol Ižvolt, PhD., ktorého je mi cťou po prvýkrát  privítať na konferencii Dějiny staveb, spolu 
s námestníčkou úseku výkonu štátnej správy a odborných činností Ing. arch. Lýdiou Kubekovou.                 
 

Ľubor Suchý 



 

 


